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Hodočašće u Svetu zemlju

Draga braćo i sestre, dobar dan!

Proteklih sam dana, kao što znate, boravio na hodočašću u Svetoj zemlji. Bio je to veliki dar za
Crkvu i zahvaljujem Bogu za nj. On me vodio u toj blagoslovljenoj zemlji, u kojoj se Isus uprisutnio
u povijesti i gdje su se dogodili temeljni događaji za židovstvo, kršćanstvo i islam. Želim ponovo
uputiti izraze svoje iskrene zahvalnosti Njegovu Blaženstvu patrijarhu Fouadu Twalu, biskupima
različitih obredâ, svećenicima, franjevcima iz Kustodije Svete zemlje. Sjajni su ti franjevci!
Prelijepo je ono što rade, ono što čine! Zahvaljujem također jordanskim, izraelskim i palestinskim
vlastima koji su me primili s tolikom ljubaznošću, rekao bih čak s prijateljstvom, kao i svima onima
koji su surađivali na ostvarivanju toga pohoda.

1. Glavna svrha toga hodočašća bilo je obilježavanje sjećanja na 50. obljetnicu povijesnog susreta
između pape Pavla VI. i patrijarha Atenagore. Bilo je to prvi put da je jedan Petrov nasljednik
posjetio Svetu zemlju: Pavao VI. je tako, tijekom Drugog vatikanskog koncila, inaugurirao
putovanja papâ izvan Italije u današnjem dobu. Ta proročka gesta rimskog biskupa i carigradskog
patrijarha predstavljala je prekretnicu na bolnom ali obećavajućem putu jedinstva svih kršćana, na
kojem su od tada učinjeni važni koraci. Zato je moj susret s Njegovom Svetošću Bartolomejem,
ljubljenim bratom u Kristu, predstavljao vrhunac toga pohoda. Zajedno smo molili kod Isusova
groba a s nama su bili i grko-pravoslavni jeruzalemski patrijarh Theophilos III. i armenski
apostolski patrijarh Nourhan, kao i nadbiskupi i biskupi nekoliko Crkava i zajednica, predstavnici
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građanskih vlasti i mnogi vjernici. Na tome mjestu gdje je odjeknuo uskrsni navještaj osjetili smo
svu gorčinu i bol podjela koje još uvijek postoje među Kristovim učenicima. I to doista zadaje
veliku bol, bol srcu. Još uvijek smo podijeljeni; na tome mjestu gdje je odjeknuo sâm navještaj
uskrsnuća, gdje nam Isus daje život, mi smo još uvijek podijeljeni. Ali prije svega, u tome slavlju u
snažnom znaku uzajamnog bratstva, poštivanja i ljubavi, snažno smo osjetili glas Dobroga Pastira
Uskrsloga koji želi od svih svojih ovaca načiniti jedno stado; osjetili smo želju da ozdravimo rane
koje su još uvijek otvorene i ustrajno nastavimo kročiti putem prema punom jedinstvu. Još jednom,
kao što su učinili prijašnje pape, molim oproštenje za ono što je učinjeno s naše strane na jačanju
te podjele, i molim Duha Svetoga da nam pomogne ponovno ozdraviti rane koje smo nanijeli
drugoj braći. Svi smo braća u Kristu i s patrijarhom Bartolomejem smo prijatelji, braća, i pokazali
zajedničku volju da kročimo zajedno, da činimo ono što danas možemo učiniti: moliti zajedno,
raditi zajedno za Božje stado, tražiti mir, čuvati stvoreni svijet, toliko toga što nam je zajedničko. I
kao braća moramo ići naprijed.

2. Drugi je cilj ovoga putovanja bilo ohrabriti ljude tih krajeva da krenu putom mira, koji je
istodobno Božji dar i čovjekova zadaća. Učinio sam to i u Jordanu i u Palestini i u Izraelu. I to sam
uvijek činio kao hodočasnik, u ime Boga i u ime čovjeka, noseći u srcu veliku ljubav prema
sinovima te zemlje koji već predugo žive u suživotu s ratom i imaju pravo konačno upoznati dane
mira!

Zbog toga sam pozvao kršćanske vjernike da se otvorena i poučljiva srca dopuste "pomazati"
Duhom Svetim, kako bi bili sve sposobniji za geste poniznosti, bratstva i pomirenja. Duh Sveti
omogućuje zauzeti te stavove u svakodnevnom životu, s ljudima različitih kultura i religija, i tako
postati "zanatlije" mira. Mir se gradi vješto i znalački. Ne postoje industrije mira, ne. Mir se gradi
svakoga dana, znalački i srca otvorena da dođe dar Duha Svetoga. Zbog toga sam pozvao
vjernike da se dopuste "pomazati".

U Jordanu sam zahvalio vlastima i narodu za njihovo zauzimanje u prihvaćanju brojnih izbjeglica iz
ratnih područja, humanitarni je to rad koji zaslužuje i traži stalnu potporu međunarodne zajednice.
Bio sam pogođen velikodušnošću jordanskog naroda u primanju izbjeglica, mnogih kojih bježe od
rata na tome području. Blagoslovio Gospodin taj gostoljubivi narod, neka ga blagoslovi veoma! A
mi moramo moliti da Gospodin blagoslovi to gostoprimstvo i tražiti od svih međunarodnih institucija
da pomogne tome narodu u tome radu na prihvaćanju kojeg čini. Tijekom hodočašća i u drugim
sam mjestima potaknuo tamošnje vlasti da nastave ulagati napore kako bi se ublažile napetosti na
području Bliskog istoka, posebno u izmučenoj Siriji, te da nastave tražiti pravedno rješenje
izraelsko-palestinskog sukoba. Zato sam pozvao izraelskog i palestinskog predsjednika, ljude mira
i mirotvorce, da dođu u Vatikan moliti zajedno sa mnom za mir. A od vas tražim da nas ne ostavite
same: i vi molite, molite žarko da nam Gospodin dadne mir, da dadne mir u toj blagoslovljenoj
zemlji! Računam na vaše molitve. Molite u međuvremenu, molite žarko da dođe mir.

3. Ovo hodočašće u Svetu zemlju bilo je također prilika da utvrdim u vjeri kršćanske zajednice koje
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silno pate, i izrazim zahvalnost čitave Crkve za prisutnost kršćana na tome području i na čitavom
Bliskom istoku. Ta su naša braća hrabri svjedoci nade i ljubavi, "sol i svjetlo" u toj Zemlji. Svojim
životom vjere i molitve te hvalevrijednim odgojnim i karitativnim djelovanjem oni rade u prilog
pomirenju i opraštanju, pridonoseći općem dobru društva.

Ovim hodočašćem, koje je bilo prava Gospodinova milost, htio sam donijeti riječ nade, ali mi je
ona i uzvraćena! Primio sam je od braće i sestara koji se nadaju "protiv svake nade" (Rim 4, 18),
koji prolaze kroz mnoge patnje, poput onih koji je pretrpio onaj koji je zbog sukoba bio prisiljen
pobjeći iz svoje zemlje; poput onih koje podnose oni koji su, u raznim krajevima svijeta,
diskriminirani i prezreni zbog njihove vjere u Krista. Nastavimo im biti blizu! Molimo za njih i za mir
u Svetoj zemlji i na čitavom Bliskom istoku. Neka molitva čitave Crkve podupre također hod prema
punom jedinstvu među kršćanina, da svijet uzvjeruje u Božju ljubav koja je u Isusu Kristu došla
prebivati među nama.

I pozivam vas sada da molimo zajedno, da se zajedno pomolimo Gospi, Kraljici mira, Kraljici
jedinstva među kršćanima, Mami svih kršćana: neka nam ona dadne mir, čitavom svijetu, i neka
nas ona prati na tome putu jedinstva.
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